
هفشجان چهارمحال 
خاطرهحسينزاده

گزارش
و بختي�اري ك�ه به 
عنوان قطب صنعت 
جوشكاري ايران شناخته مي شود، به تازگي در 
مسير جهاني شدن هم قرار گرفته است. اغلب 
جمعي�ت 20 هزار نف�ري اين ش�هر صنعتي از 
كوچك و بزرگ به حرفه جوش�كاري مشغول 
هس�تند و جوش�كاري اغلب طرح ه�اي مهم 
صنعتي كشور به دست آنها انجام شده است. بر 
همين اساس به تازگي پيشنهاد انتخاب اين شهر 
به عنوان پايتخت جوش�كاري دنيا به يونسكو 
ارائه شده اس�ت؛ اتفاقي كه بعد از ثبت به طور 
حت�م كس�ب و كار چهارمح�ال و بختياري ها 
به خص�وص هفش�جاني ها را رون�ق مي دهد. 

    
هفشجان از شهرهاي قديمي ايران در چهارمحال 
و بختياري و ۱۵ كيلومتري جنوب غرب شهركرد 
قرار گرفته است. ش��غل اغلب جمعيت ۲۰ هزار 
نفري آن جوشكاري است و حدود ۷۵ درصد مردم 
شهر اين حرفه را پيشه خود كرده اند. حتي كودكان 
از سنين پايين شغل پدرشان را فرا مي گيرند. مردم 
شهر به قدري با اين حرفه انس گرفته اند كه در هر 
رشته تحصيلي هم كه درس بخوانند آينده كاري 
خود را در جوشكاري تصور مي كنند و به آن علاقه 
فراواني نش��ان مي دهند. به جرئت مي توان گفت 
كه اغلب طرح هاي مهم كش��ور با دستان توانمند 
جوشكاران هفشجاني به ثمر مي نشيند. گفتني 
است بيش از ۹ هزار اس��تادكار جوش هفشجاني 
در طرح هاي بزرگ و ملي خط انتقال نفت و گاز در 
ايران حضور دارند. بر همين اساس پيوند صنعت 
جوش جوشكاران هفشجاني با صنايع مهم حساس 
ملي و بين المللي باعث شده است تا پيشنهاد انتخاب 
شهر هفشجان به عنوان پايتخت جوشكاري دنيا به 
يونسكو ارائه شود. آوازه تبحر جوشكاران اين شهر 
به قدري زياد است كه جوشكاري پروژه مهم كشور 

به آنها سپرده مي شود. 
  هنر بين المللي جوش هفشجاني ها 

۶ هزار متخصص جوش هفشجاني در صنايع مهم 
به خارج از كش��ور نظير كش��ورهاي گرجستان، 
ارمنستان، كش��ورهاي حوزه خليج فارس مثل 
امارات متحده عربي و قط��ر، ايتاليا و آلمان اعزام 
ش��ده اند و جوش هاي پيش��رفته اين كش��ورها 

متكي به جوش��كاران هفشجاني اس��ت و ماهانه 
۱۰ ميليون دلار ارز به كشور وارد مي كنند. يكي 
از مديران اس��تانداري چهارمحال و بختياري در 
همين خصوص مي گويد: »ب��ا توجه به در اختيار 
داشتن دانش فني و نيروهاي متخصص در صنعت 
جوش در شهر هفشجان مي كوشيم تا اين شهر به 
عنوان پايتخت صنعت جوش جهان در يونسكو 
ثبت شود.« ملك محمد قربانپور اضافه مي كند: 
»كيفيت كار متخصصان صنعت جوش��كاري و 
تعداد بالاي فعالان اين حرفه س��بب شده است 
تا اين ش��هر هم اينك به عنوان پايتخت صنعت 
جوش كشور شناخته ش��ود.« وي ادامه مي دهد: 
»تاكنون مذاكرات خوبي با مس��ئولان يونس��كو 
انجام ش��ده اس��ت و در گام هاي اوليه مذاكرات 
قرار داريم اما ثبت اين ش��هر در يونس��كو دور از 
ذهن نيست و محقق مي شود.« قربانپور تصريح 
كرد: »چهارمحال و بختياري با در اختيار داشتن 
نيروي فن��ي و تخصص��ي در زمينه هاي مختلف 
به ويژه در زمينه جوش��كاري داراي قابليت هاي 
بسياري است.« اين مسئول چهارمحال و بختياري 
با تأكيد بر ضرورت توج��ه به مقوله اقتصاد دانش 
بنيان، تصريح مي كند: »مي توان با بهره گيري از 
پژوهش ها و تحقيقات انجام گرفته در اين زمينه 
به رشد و ش��كوفايي بيش از پيش صنعت جوش 
در استان كمك بسزايي كرد.« سرپرست اداره كل 

صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختياري با 
اشاره به اينكه درصدد جهاني كردن صنعت جوش 
هفشجان هستند، مي گويد: »پذيرش اين طرح به 
معني مشاركت صنعتگران چهارمحال و بختياري 
در بس��ياري از صنايع مهم و حس��اس آسيايي، 
اروپاي��ي و حتي امريكايي اس��ت.« محمدكاظم 
منزوي ادامه مي دهد: »مش��تاقان حرفه جوش 
روز به روز در حال افزايش هس��تند. ه��زار و 4۰۰ 
مهندس جوش در پروژه ها مش��غول فعاليتند و 
3۰۰ دانشجوي مهندسي جوش در سراسر كشور 

مشغول تحصيل هستند.« 
  شهركرد ميزبان كنفرانس جوش ايران

گفتني است ظرفيت هاي بالاي هفشجان منجر 
به اين شده است كه دانش��گاه شهركرد در سال 

جاري ميزبان كنفرانس ملي جوش كشور شود. 
يك كارش��ناس صنعت، معدن و تجارت استان 
چهارمحال و بختياري اظهار مي كند: »با گذشت 
چهار دهه از انقلاب اسلامي هم اكنون متخصصان 
هفشجاني انواع جوش هاي آرگون، CO2، كاپر، 
نيكل و جوش ه��اي زي��ر آب را به راحتي انجام 
مي دهند.« خس��روي مي افزايد: »جوش��كاران 
هفشجاني اواسط انقلاب جوشكاري صنايع مهم 
نفت و گاز پتروشيمي را انجام دادند و در سال های 
اخير هم جوشكاري صنايع حس��اس در زمينه 
انرژي اتمي ازجمله رآكتور هاي آب سنگين اراك 

را انجام داده اند.«
 وي تصريح مي كند: »صنعت جوش هفش��جان 
با4۰ سال قدمت  جهاني شده است. انجام خطوط 
انتقال نف��ت، گاز، آب و طرح هاي پالايش��گاهي، 
پروژه هاي ماهشهر و عس��لويه برج ميلاد و اتوبان 
آزادگان تهران توس��ط متخصصان چيره دس��ت 
هفش��جاني انجام مي ش��ود.« مع��اون پژوهش 
و فناوري دانش��گاه ش��هركرد هم مي گويد: »اين 
مركز علمي در نيمه دوم آبان ماه امس��ال ميزبان 
بيستمين كنفرانس ملي جوش و بازرسي و نهمين 
كنفرانس ملي آزمايش هاي غير مخرب ايران است 
و دبيرخان��ه كنفرانس نيز در محل اين دانش��گاه 
مقالات پژوهشگران سراس��ر كشور را جمع آوري 
مي كند.« محسن مبيني دهكردي ادامه مي دهد: 
»س��وق دادن به پژوهش و نوآوري در زمينه هاي 
صنعت جوش، توسعه و ترويج فرهنگ مهندسي 
جوش و بازرسي، افزايش كيفيت و آسيب شناسي 
اتصالات جوشي در صنايع مختلف كشور و معرفي 
روش هاي نوين جوش��كاري در افزايش بهره وري 
قطعات و تجهيزات صنعتي از اهداف برگزاري اين 
كنفرانس ملي است.« سرپرست سازمان صنعت، 
معدن و تجارت چهارمحال و بختياري نيز به عنوان 
دومين ميزبان اين كنفرانس ملي اظهار داشت: »اين 
كنفرانس ملي بايد زمينه سازي تعامل بيشتر ارتباط 
صنعت و دانشگاه را در افزايش و ارتقاي سطح دانش 
پژوهشگران بخش صنعت جوشكاري فراهم كند.« 
منزوي با اشاره به فعاليت بهترين و تخصصي ترين 
جوشكاران دنيا در شهر هفشجان، پايتخت جوش 
ايران و شهر جوش��كارها، گفت: »بانك اطلاعاتي 
جوشكاران استان در دسترس است و فعاليت هاي 
مشهود آنها بيانگر تخصص و توان اين افراد است.«

شهرستان فردوس با داشتن ۲ هزار و ۱۵۰ هكتار 
باغ ان��ار و توليد س��الانه بيش از 3۰ ه��زار تن از 
اين محصول، س��ومين قطب توليد انار كشور به 
حساب مي آيد و به همين دليل سال 8۵ در سفر 
اول دولت نهم به استان خراس��ان رضوي مجوز 
پژوهشكده انار براي فردوس از طرف وزارت علوم، 
تحقيقات و فناوري صادر شد و دانشگاه فردوسي 
مشهد احداث س��اختمان اين پژوهش��كده را تا 
مرحله 8۰ درصد پيشرفت فيزيكي ادامه داد. اين 
طرح ادامه يافت تا اينكه پس از تقس��يم استان و 
الحاق فردوس به خراسان جنوبي، پژوهشكده انار 
فردوس در س��ال ۹۲ از دانشگاه فردوسي مشهد 
منتزع و طي صورتجلس��ه اي به دانشگاه بيرجند 
تحويل شد. اين ساختمان كه تكميل آن سال ۹۲ 
كمتر از 3۰۰ ميليون تومان اعتبار نياز داشت از 
همان زمان رها و در حال حاضر به يك ساختمان 
متروكه تبديل شده اس��ت. حال سؤال اين است 
چرا يك پروژه ضروري كه باغداران شهرس��تان 

فردوس بر اثر نبود چنين پژوهش��كده اي سالانه 
ميلياردها ريال از سرمازدگي، دانه سفيدي و كرم 
گلوگاه انار خسارت مي بينند بايد اينگونه رها شود 

و نيمه تمام باقي بماند؟
  طرحي كه روي زمين مانده است!

»سال 8۵ دانش��گاه فردوسي مش��هد در زميني 
به وس��عت ۵ هكتار با زيربناي ۶۰۰ متر مربع و با 
هزينه كرد بيش از ۱۵ ميليارد ريال اين پژوهشكده 
را تا مرحله 8۰ درصد پيشرفت فيزيكي پيش برد تا 
اينكه سال ۹۲ با مصوبه هيئت امناي دانشگاه هاي 
شمال شرق كشور پژوهش��كده انار همراه با همه 
امكانات از دانشگاه فردوسي مش��هد منتزع و به 
دانشگاه بيرجند واگذار شد و از آن زمان هيچ اقدام 
عمراني در اين پژوهش��كده انجام نشده است.« 
اين را رئيس دانش��كده فني و مهندسي فردوس 
مي گويد و اضافه مي كند: »ب��ا توجه به تغييرات 
در مديريت دانشگاه بيرجند در بازديد جمعي از 
مسئولان از پژوهشكده انار فردوس نماينده مردم 

شهرستان در مجلس و فرماندار فردوس از وضعيت 
ساختمان اظهار بي اطلاعي كردند و معتقد بودند 
كه اين وضعيت را متص��ور نبوده اند بنابراين قول 
پيگيري موضوع را دادند.« مهدي اخگري وضعيت 
موجود ساختمان پژوهشكده انار فردوس را اسفبار 
توصيف مي كند و ادامه مي دهد: »بر اثر مرور زمان 
و رها شدن پروژه، خسارت زيادي به نماي داخلي 
و بيروني ساختمان وارد شده است و نياز است كه 
اين پروژه مهم هرچه سريع تر تكميل و راه اندازي 
شود.« اما با وجود پيگيري هاي خبرنگار روزنامه 
»جوان« رئيس دانشگاه بيرجند حاضر به گفت وگو 
و پاسخگويي درخصوص اين پروژه مهم نشد اما 
يك مقام آگاه كه خواس��ت نامش فاش نشود در 
گفت وگو با »جوان« مي گويد: »شايد قبل از اين 
تكميل ساختمان پژوهش��كده انار فردوس يك 
ميليارد تومان هزينه نياز داشت اما در حال حاضر 
بسيار بيشتر از اين مبلغ نياز به هزينه كرد دارد.« 
وي اضافه مي كند: »اين س��اختمان با 8۰ درصد 

پيش��رفت فيزيكي به صورت نيمه تمام رها شده 
است اما پروژه هاي پژوهشي به صورت خودجوش 
در حال انجام است.« به گفته اين مقام آگاه اگرچه 
براي حصاركشي دور ساختمان اين پژوهشكده 
موافقت فرمانداري فردوس نيز دريافت شده است 
اما متأس��فانه به پاي عمل كه مي رسد مسئولان 
شهرس��تان فردوس پا پس مي كشند.« وي بيان 
مي كند: »پژوهشكده انار فردوس رديف اعتباري 
مستقلي ندارد و بايد با كمك هاي مردمي و بودجه 

استان به مرحله بهره برداري برسد.«
  كاهش توليد 50 درصدي انار فردوس

گفتني است به عقيده مسئولان ابتدا بايد مشكلات 
اين پژوهشكده توس��ط دانشگاه فردوسي مشهد 
رفع و بعد به دانش��گاه بيرجند سپرده مي شد اما 
متأس��فانه طي يك مصوبه به دانش��گاه بيرجند 
س��پرده ش��د و حتي چند س��ال بعد از واگذاري 
ساخت اين پژوهش��كده در حال ركود بود. همان 
مقام آگاه كه نخواس��ت نام��ش در گزارش فاش 
شود، حل مشكل باغداران انار فردوس را در گرو 
انجام پژوه��ش مي داند و تأكي��د مي كند: »براي 
انجام پژوهش درخصوص انار بودجه نياز است و 
مشكلات باغداران انار فردوس با داشتن ساختمان 
شيك براي پژوهشكده مرتفع نخواهد شد.« وي 
مي گويد: »تاكنون بايد ۹ طرح پژوهش��ي در اين 
پژوهش��كده انجام و براي اج��را در وزارت علوم، 
تحقيقات و فناوري مصوب مي شد كه اين طرح ها 
تاكنون انجام نشده است.« مدير جهاد كشاورزي 
فردوس نيز با بيان اينكه در س��ال جاري ۲ هزار 
و ۱۰۰ هكت��ار از اراضي شهرس��تان فردوس زير 
كشت انار بوده اس��ت مي گويد: »در حال حاضر 
۵ هزار بهره بردار انار در اين شهرس��تان فعاليت 
دارند.« عليرضا مهميز مي افزايد: »در سال جاري 
توليد انار نسبت به شرايط نرمال ۵۰ درصد كاهش 
داشته است.« وي سرمازدگي هاي سال گذشته را 
مقصر و باعث كاهش توليد انار در اين شهرستان 
مي داند و بي��ان مي كند: »آفت ك��رم گلوگاه ۱۰ 
درصد به انارستان شهرستان خسارت وارد كرده 
است.« مهميز همچنين راه اندازي پژوهشكده انار 
در فردوس را نيازي ض��روري مي داند و مي گويد: 
»پژوهشكده انار بايد در ارتباط با توسعه و اصلاح 
نژاد گونه هاي مختلف انار، ارتقاي نحوه صادرات، 
بررسي ارقام مختلف انار و رفع مشكل محدوديت 
آب گام هاي اساسي بردارد.« به عقيده وي بخش 
تحقيقات به تنهايي پاسخگوي مشكلات نيست و 
تنها پژوهشكده انار مي تواند با استفاده از هيئت 
علمي دغدغه باغ��داران را در ارتب��اط با كم آبي، 
شناس��ايي ارقام انار س��ازگار با منطق��ه و موانع 

صادرات مرتفع كند.

 اعزام ۳۰ گروه جهادي 
به مناطق محروم خراسان جنوبي 

تابستان امسال 5۶۴ دانشجو در قالب ۳0 گروه جهادي با هدف خدمت رساني 
و رفع محروميت به نقاط محروم و روس�تايي اس�تان اعزام مي ش�وند. 
ابوذر صلاحي، مسئول بسيج دانشجويي خراسان جنوبي با اشاره به اينكه 
امسال دومين سالي است كه گروه هاي جهادي در راستاي طرح اعتلاي 
بسيج اعزام مي شوند، گفت: اين گروه هاي جهادي در حوزه هاي عمراني، 
فرهنگي و تربيتي، بهداشت و درمان و كارآفريني فعاليت خواهند داشت. 
وي با اشاره به اينكه اين دانش��جوهاي جهادگر در قالب 3۰ گروه اعزام 
مي شوند، افزود: تعداد آنها ۵۶4 دانشجو است كه از اين تعداد 3۱۵ نفر 
خواهر و ۲۵۱ نفر برادر هستند و بيشتر آنها از دانشگاه بيرجند به تمام 

شهرستان هاي استان اعزام خواهند شد.«
 مسئول بسيج دانشجويي خراسان جنوبي با اشاره به اينكه سال گذشته 
يك تغيير رويكرد در اعزام اردو هاي جهادي داشتيم، ادامه داد: »در قالب 
طرح اعتلاي بسيج نقطه هاي هدفي مشخص شد كه در اين نقاط چند 
هدف را انتخاب و خدمات ارائه مي دهند.« صلاحي بيان كرد: »با توجه به 
اينكه امسال وقوع سيل را در كشور داشتيم، يك گروه جهادي از دانشگاه 
بيرجند به استان مازندران و دو گروه جهادي به شهرستان هاي سربيشه و 
طبس براي كمك به سيل زدگان اعزام مي شوند.« وي گفت: »اشتغالزايي 
و ترويج كارآفريني در مناطق محروم و روستايي با نگاه اشتغال خانگي، 
زودبازده و صنايع دستي دنبال مي ش��ود.« مسئول بسيج دانشجويي 
خراسان جنوبي با بيان اينكه اردو هاي جهادي با هدف تربيت روحي و 
فردي دانشجو و تأثيرگذاري بر جامعه انجام مي شود، افزود: »اردو هاي 
جهادي در دو سال گذشته به طور ميانگين براي ۲۰ نفر اشتغال ايجاد 
كرده اند.« صلاحي به تكميل واحد هاي اقتص��اد مقاومتي با همكاري 
قرارگاه پيشرفت و آباداني اش��اره كرد و يادآور شد: »اردو هاي جهادي 
بيشتر از اينكه بخواهند اشتغالزايي كنند به دنبال ترويج فرهنگ اشتغال 

و شناسايي ظرفيت هاي ناشناخته مناطق محروم هستند.«

 توليد آهن اسفنجي 
در چهارمحال و بختياري ركورد زد

سرپرس�ت س�ازمان صمت چهارمحال و بختياري از توليد بيش 
از 200 هزار تن محصول آهن اس�فنجي در سه ماه نخست امسال 
و ركورد تولي�د اين محصول در خردادماه س�ال ج�اري خبر داد. 
محمدكاظم منزوي، سرپرست سازمان صمت چهارمحال و بختياري 
با اشاره به اينكه ۲۰۰ هزار تن محصول آهن اسفنجي در سه ماه نخست 
امسال در استان توليد شده است، گفت: »در خرداد ماه سال جاري ۶8 
هزار تن آهن اسفنجي در استان توليد شد كه يك ركورد جديد براي اين 
كارخانه محسوب مي شود. به گفته وي، توليد اين كارخانه در مرحله احيا 
تبديل گندله به آهن اسفنجي است و به عنوان نخستين واحد فولادي از 
طرح هاي هفت گانه فولاد كشور در همين دولت به بهره برداري رسيد.« 
سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختياري تصريح 
كرد: »بخش عمده اي از محصول فولاد اسفنجي توليدي اين مجتمع به 

صنايع فولاد مباركه اصفهان ارسال شده است.«

توقف احداث پژوهشكده انار فردوس با 80 درصد پيشرفت
فردوس با 2 هزار و 150 هكتار باغ انار، به دليل تكميل نشدن طرح 1۳ ساله پژوهشكده اش هر سال ميلياردها تومان ضرر مي دهد

 برداشت ۳۵ تن گندم
 از اراضي موقوفه شوكت آباد بيرجند

مديركل اوقاف و امور خيريه خراسان جنوبي از برداشت ۳5 تن گندم از 
اراضي موقوفه شوكت آباد بيرجند به ارزش ۶2 ميليون تومان خبر داد. 
حجت الاسلام پرويز بخشي پور، مديركل اوقاف و امور خيريه خراسان 
جنوبي با اشاره به اينكه امسال 3۵ تن و 3۵۰ كيلوگرم گندم از اراضي 
وقفي ش��وكت آباد بيرجند برداشت شده اس��ت، گفت: »اين حجم از 
گندم براي كش��اورزان ۶۲ ميليون تومان درآمد داش��ته است.«  وي 
افزود: »اين ميزان گندم از ۱۰ هكتار س��طح زيركشت برداشت شده 
كه زمان كاشت آن پاييز سال گذشته بوده است.« بخشي پور با اشاره 
به اجراي روش آبي��اري قطره اي در اين اراضي كش��اورزي ادامه داد: 
»اراضي كشاورزي وقفي در شوكت آباد 4۰۰ هكتار است كه در حال 
حاضر ۱۰۰ هكتار آن زير كشت انواع محصولات قرار دارد.« مديركل 
اوقاف و امور خيريه خراسان جنوبي بيان كرد: »در اراضي زير كشت با 
روش آبياري نوين محصولاتي چون گندم، گل محمدي، زردآلو، انار، 
توت، انگور، ذرت و زيره سبز برداشت مي شود.« وي با بيان اينكه شش 
دانگ قنات شوكت آباد وقفي است، اظهار داشت: »دبي آب اين قنات 

وقفي 3۰ ليتر بر ثانيه برآورد مي شود.«

برگزاري اولين جشنواره ايمني بيمار  
كارش�ناس مس�ئول ايمني دانش�گاه علوم پزش�كي ش�هركرد 
از برگ�زاري اولي�ن جش�نواره ايمني بيم�ار در اس�تان خبر داد. 
عباس بحريني، كارشناس مسئول ايمني دانشگاه علوم پزشكي شهركرد 
با اشاره به برگزاري اولين جشنواره ايمني بيمار در استان چهارمحال و 
بختياري در راستاي اعتباربخشي و آموزش به بيمار گفت: اين جشنواره 
در ۱3 محور و هفت محور جنبي در شهركرد برگزار مي شود. وي افزود: 
»ايمني و بيمار و خدمات پاراكلينيك، كنت��رل عفونت، دارو و ايمني، 
تجهيزات، ارتقاي فرهنگ ايمني بيمار، ارتباط و تعامل با بيمار، آموزش 
و توانمند سازي تيم سلامت، اخلاق در ناباروري، اخلاق باليني، ايمني 
مادر، نوزاد و كودك و پيگيري از وقايع ناخواس��ته از محورهاي اولين 
جش��نواره »ايمني بيمار و اعتباربخشي« اس��ت.« كارشناس مسئول 
ايمني دانشگاه علوم پزشكي شهركرد ادامه داد: »بيمارستان برتر، بخش 
برتر، رسانه برتر، تجربه برتر، پيشنهاد برتر، غرفه بيمارستاني برتر و فيلم 
موبايلي آموزشي از محورهاي جنبي اولين جشنواره ايمني بيمار است.« 
بحريني با اشاره به زمان بندي برگزاري اين جشنواره مهم گفت: »اين 
جشنواره ۲۷ و ۲8 مرداد سال جاري در سالن ابن سيناي دانشگاه علوم 

پزشكي شهركرد برگزار مي شود.« 

طرح اولي�ه پژوهش�كده انار ف�ردوس در س�ال 85 و به دنبال س�فر 
اول دولت نهم به اس�تان خراس�ان رضوي مطرح ش�د؛ پروژه اي كه تا 
پيش�رفت فيزيكي 80 درص�دي را طي ك�رد با تصميم مس�ئولان در 
س�ال 92 از دانش�گاه فردوس�ي مش�هد جدا و طي صورتجلسه اي به 

دانشگاه بيرجند تحويل ش�د. حالا از آن زمان ش�ش سال مي گذرد و 
هنوز درصدي به پيش�رفت فيزيكي اين طرح مهم افزوده نشده است. 
پروژه اي كه مي توانست جلوي ميلياردها تومان ضرر سالانه باغداران 
انار شهرس�تان فردوس را بگيرد، در حال حاضر متوقف مانده اس�ت. 
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جنوبی خراسان 

اين شماره:

و بختياری چهارمحال 

انج�ام خط�وط انتق�ال نف�ت، گاز، آب 
و طرح ه�اي پالايش�گاهي، پروژه هاي 
ماهشهر و عس�لويه برج ميلاد و اتوبان 
آزادگان ته�ران توس�ط متخصص�ان 
چيره دست هفش�جاني انجام مي شود

هفشجان قطب جهاني صنعت جوشكاری مي شود
هم اكنون 9 هزار استادكار جوش هفشجاني در طرح هاي بزرگ و ملي خط انتقال نفت و گاز ايران حضور دارند

صباصبوري
گزارش

 كشاورزي چهارمحال و بختياري 
از توسعه تا بهره وري

كشاورزي يكي از اصلي ترين اولويت هاي چهارمحال و بختياري در سند آمايش 
سرزمين است و اين در حالي است كه بسياري از كارشناسان معتقدند اين سند 
نياز به بازنگري دارد و كشاورزي نبايد به عنوان محور اصلي توسعه استان در نظر 
گرفته شود.  بر اساس آمارهاي منطقه اي مركز آمار ايران، صنعت چهارمحال و 
بختياري با ۰/4 درصد سهم، جايگاه سي ام را در كشور دارد. در خدمات سهم 
استان ۰/۷ درصد و جايگاه بيست وهفتم و در بخش كشاورزي استان با سهم 

۱/۵ درصدي جايگاه بيست وپنجم كشور را به خود اختصاص داده است. 
بخش كش��اورزي در تمامي برنامه هاي توسعه كش��ور از اولويت ويژه اي 
برخوردار بوده و به عنوان محور و اس��اس توسعه اقتصادي مورد توجه قرار 
داشته است، ولي امروز ش��نيده مي شود كه توسعه كش��اورزي در برخي 
استان ها همچون چهارمحال و بختياري منطقي نيست و اين امر مستلزم آن 
است كه به سمت شناسايي پتانسيل ها و ظرفيت هاي موجود گام برداشت 
تا از اين طريق توسعه پايدار محقق شود.  سند آمايش سرزمين چهارمحال 
و بختياري در اسفندماه سال گذشته در شوراي عالي آمايش كشور تصويب 
و در سال جاري به دستگاه هاي اجرايي استان ابلاغ شد. اين سند در هشت 
فصل تنظيم شده است كه ظرفيت هاي مختلف استان را شناسايي و مشخص 
كرده است  و ش��اخص اين ارزيابي ها ارزش افزوده در بخش هاي مختلف 
كشاورزي، صنعت و خدمات بود و سهم ارزش افزوده اين بخش ها در استان 
نسبت به كشور مشخص شد.   بر اساس آمارهاي موجود مهم ترين اولويت 
اس��تان از نگاه آمايش در چهارمحال و بختياري، كشاورزي است.  به گفته 
كارشناسان اولويت بودن كشاورزي در سند آمايش به معناي تعطيل شدن 
ساير بخش ها نيست، بلكه اين اولويت منوط به استفاده بهينه از منابع آب و 
حفظ اين منابع است.  سند آمايش استان راهكارهايي براي حفظ منابع آبي 
و توسعه كشاورزي در استان ارائه داده است كه اصلاح و تغيير الگوي كشت، 
جايگزيني كشت هاي آبي با غلات كم آب، گسترش كشت گلخانه اي، استفاده 
از روش هاي نوي��ن آبياري، اصلاح كانال هاي آبرس��اني، اصلاح كانال هاي 
زهكشي، استفاده از كنتورهاي هوشمند و مسدود كردن چاه هاي غيرمجاز از 
جمله اين راهكارهاست.  به هرحال ظرفيت توسعه استان در بخش كشاورزي 
و دامپروري ظرفيت محدودي بوده و لازم است در اين زمينه اقداماتي صورت 
گيرد، به طوري كه در آينده سمت و سوي توسعه استان به سمت فعاليت هايي 

كه نيازمند استفاده از آب و خاك كمتري هستند، تغيير يابد. 
با اين وضعيت مناب��ع آبي چهارمحال و بختياري و وابس��تگي ش��ديد به 
آب هاي زيرزميني توسعه كش��اورزي عملًا بايد تعطيل شود. زيرا اگر قرار 
است با منابع آبي محدود توسعه كشاورزي حاصل شود بايد در كنار ساير 
فعاليت ها به منظور تأمين منابع آب زيرزميني استان تمهيداتي انديشيده 
شود تا واقع بينانه و براساس معيارهاي دقيق، بهره وري آب مشخص شود.  
در اين ميان يكي از مسائل مغفول مانده استان در بخش كشاورزي توليد 
فرآورده هاي كشاورزي با استفاده از صنايع تبديلي است؛ موضوعي كه بايد 
گفت متأسفانه كارخانجات توليد فرآورده كشاورزي در اين منطقه بسيار 
كم و محدود اس��ت. اگر زماني در كنار فعاليت كشاورزي، كارخانه فرآوري 
محصولات كشاورزي تعريف شده بود، از اين طريق ميزان درآمد هر خانوار 
كشاورز از واحد سطح مشخص مي شد و امروز مي شد به جاي توسعه سطح 

زير كشت، ميزان بهره وري اقتصادي را افزايش داد.

 توسعه »بشرويه« 
با ايجاد راه ها سرعت مي گيرد

خراس�ان جنوب�ي ازجمل�ه اس�تان هايي ب�ه ش�مار مي آي�د كه 
در بس�ياري از زمينه ه�ا نيازمن�د كم�ك و توجه ويژه اس�ت؛ از 
راه هاي مواصلات�ي آن گرفته تا بهداش�ت و درم�ان و تأمين آب 
كش�اورزي و ش�رب و... در اين ميان چندي اس�ت كه شهرستان 
بش�رويه در اين اس�تان ش�اهد اتفاقات خوبي اس�ت. جايي كه 
اس�تاندار در م�ورد راه ه�اي آن گفته كميت�ه مردمي با دس�تور 
ويژه راه اندازي ش�ده تا محور بش�رويه به بجس�تان و بشرويه به 
طبس پيگيري و اح�داث و واردات دام از كش�ور افغانس�تان در 
جهت رونق دام�داري و ايج�اد اش�تغال صورت خواه�د گرفت. 

    
در شمال غربي استان خراس��ان جنوبي و همسايگي شهرستان هاي 
طبس و فردوس، س��رزميني وج��ود دارد كه در هر گوش��ه اي از آن 
جاذبه اي طبيعي، تاريخي و فرهنگي وجود دارد. نامي كه بر اين منطقه 
از گذش��ته هاي دور نهاده شده است »بش��رويه« مي باشد. با اين حال 
بش��رويه نيازمند توجهات ويژه اي است كه حالا اس��تاندار از آنها خبر 

مي دهد. 
ش��ايد اولين نياز بشرويه حل مش��كلات راه هاي مواصلاتي اش باشد؛ 
موضوعي كه استاندار خراسان جنوبي با اش��اره به آنها مي گويد: »در 
اين خصوص كميته مردمي با دستور ويژه راه اندازي تا محور بشرويه به 

بجستان و بشرويه به طبس پيگيري و احداث شود.«
محمدصادق معتمديان با بيان اينكه طرح پرورش دام در استان اجرايي 
مي شود و درصدد هستيم خراسان جنوبي را به عنوان قطب پرورش شتر 
در كشور مطرح كنيم، ادامه مي دهد: »واردات دام از كشور افغانستان 
نيز در جهت رونق دامداري و توليد و همچنين به خاطر ايجاد اشتغال 

صورت خواهد گرفت.«
وي با اشاره به اينكه همه مسئولان نگاه ويژه اي به استان دارند، تأكيد 
مي كند: »اميد داريم با برنامه ريزي هاي انجام ش��ده تا دو ماهه آينده 
شاهد حضور رياست مجلس در استان باشيم تا گوشه اي از پتانسيل هاي 

استان را به اين طريق در كشور مطرح كنيم.«
  رفع مشكلات بهداشتي با ساخت بيمارستان

بي شك اگر در هر منطقه اي بنا بر توسعه است بايد از ظرفيت هاي ملي 
و وزارتخانه ها نيز استفاده ش��ود و در بشرويه نيز با تعامل با وزرا جذب 

اعتبارات براي توسعه در دستور كار قرار گرفته است. 
در همين رابطه استاندار خراسان جنوبي با بيان اينكه طي چند ماهه 
اخير با نگاه ويژه دكتر نوبخت و س��خنگوي دولت به استان اعتبارات 
خوبي در حوزه پروژه هاي داراي اولويت اخذ ش��ده اس��ت، مي گويد: 
»شهرستان بشرويه در چند بخش نيازمند توجه ويژه اي است و بايد با 

سرعت پروژه هاي نيمه تمام آن را به سرانجام برسانيم.«
وي با تأكيد بر اينكه با عنايت به دستور رئيس جمهور، استان خراسان 
جنوبي تا پايان دولت دوازدهم بايد پيش��رفت چش��مگيري را داشته 
باشد، تصريح مي كند: »در زمينه مشكل بهداشت و درمان و بيمارستان 
در حال احداث اين شهرس��تان پيگيري خواهيم كرد تا اين پروژه را با 

اعتبارات وزارت بهداشت و كمك خيرين به اتمام برسانيم.«
معتمديان با اشاره به مشكل راه هاي مواصلاتي شهرستان مي افزايد: »در 
اين خصوص كميته مردمي را با دستور ويژه راه اندازي خواهيم كرد تا راه 
بشرويه به بجستان و راه بشرويه به طبس را پيگيري كرده تا با احداث 

اين راه توسعه هرچه بيشتر بشرويه را شاهد باشيم.«
وي به سهميه ساخت ۱۰ هزار واحد مسكوني براي محرومين نيز اشاره 
كرده و مي گويد: »ساخت ۱۰ هزار مسكن براي نيازمندان و افراد فاقد 
مسكن عملياتي شد كه اين اقدام گامي بلند در راستاي خانه دار شدن 

مردم مي باشد.«
اس��تاندار تأكيد مي كند: »بايد با حضور مديران استاني مشكلات اين 
شهرستان را رفع كنيم. ما دبيرخانه ستاد س��فر هاي استاني را جهت 
پيگيري مصوبات راه اندازي كرديم تا مطالبات مردم سريع تر پيگيري 

و حل و فصل شود.«

سجاد مرسلي

زيبا احمدي


